
یک میزبانی مهم از مدیرکل

رافائل گروســی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به تازگی به تهران ســفر کرده و با مقام های 

ارشد کشورمان دیدار و گفت وگو داشته است.
گروسی در تهران تا حد زیادی سعی داشته  نگرش 
دولت جدید کشورمان نســبت به احیای برجام یا 
انعقاد یک توافق اتمی تازه را بسنجد. او مدتی قبل 
از ســفرش به تهران در گفتگو با رسانه های غربی 
به صراحت تاکید کرده بود که مایل اســت دیدگاه 
رئیس جمهور جدید ایران نســبت به حصول یک 
توافــق جدید اتمی را بداند. توافقی که می تواند بر 
بستر برجام شکل بگیرد و یا آغازی برای انعقاد یک 

توافق تازه باشد.
از این منظر، بخش قابل توجهی از تمرکز گروسی 
در تهران معطوف به تسهیل روند مذاکرات مرتبط 
با حصول یک توافق تازه در رابطه با موضوع هسته 
ای ایران بوده اســت. دستورکاری که پس از ماه ها 
رکود و تنش با محوریت مساله اتمی ایران، در نوع 

خود یک تحول مهم به نظر می رسد. 
 دیگر اینکه ســفر رافائل گروســی به ایران را باید 
نمودی عینی از حســن نیت کشورمان نیز ارزیابی 
کرد. گروســی در ســفر به ایران جدای از رایزنی 
با مقام های ارشــد کشــورمان، از برخی تاسیسات 
مهــم اتمی ایران نظیــر فردو و نطنــز نیز بازدید 
کرده اســت. ایران عملا با این اقدامات خود سعی 
داشته بهانه جویی های آژانس و طرف های غربی را 
تضعیف کند و اینطور نشان دهد که آماده است در 
فضای احترام به منافع ملی ایران، گفتگو کند و در 

مورد مساله اتمی خود تعامل داشته باشد. 
البته میزبانی مناســب و منطقی ایران از مدیر کل 
آژانــس بین المللی انرژی اتمــی در نوع خود نیم 
نگاهی نیز به نشســت فصلی شورای حکام آژانس 
دارد که قرار اســت درروزهای آتی برگزار شــود و 
برخــی جریان های مخالف با ایران تاکید دارند که 
باید قطعنامه ای جدی علیه ایران تصویب شــود. 
موضوعی که ایران هشــدار داده که حتی حرکت 
به ســمت آن نیز می تواند تبعات ناگواری را برای 
طرف های مقابل داشــته باشــد و ایران اقدامات 

تقابلی مقتضی را در دستورکار قرار خواهد داد. 
و در نهایت ســفر رافائل گروسی به ایران تا حدی 
نیــز معطوف به برخی اختلاف نظرها و تلاش برای 
رفع آن ها بوده اســت. ایران و آژانس در ماه مارس 
ســال 2023 تفاهم کردند تا زمینه های لازم برای 
احیای نظام بازرسی و البته فعالیت مجدد دوربین 
های نظارتی آژانس در مراکز اتمی کشورمان فراهم 
شود. دســتورکاری که البته صرفا گام به گام و در 
ازای تامین منافع ملی ایران می تواند رنگ واقعیت 

به خود بگیرد.
آژانس چندین ماه است که معتقد است ایران باید 
آنچه در قالب پروتکل الحاقی و غیره  انجام می داد 
بار دیگر در دستورکار داشته باشد و انجام دهد. با 
این حال، ایران این تفســیر را رد می کند و تاکید 
دارد کــه نمی تواند در ازای بی عهدی های آمریکا 
و قدرت های غربی، به صورت یکجانبه اقداماتی را 
دستورکار داشته باشــد. از این رو، ایران و آژانس 
دچار نوعی اخنلاف دیدگاه و تفسیر در مورد توافق 
مارس 2023 هستند که رافائل گروسی به احتمال 
زیاد  در ســفر به تهران بخش زیادی از تلاش های 

خود را معطوف به آن ها کرده است.  الف

 نباید در برابر ترامپ 
شتاب زده عمل کنیم

سخنگوی اســبق وزارت خارجه گفت: ترامپ باید 
نشــان دهد کــه نمی خواهد در مســیر قبلی نوع 
مواجهه با ایران حرکت کند؛ اگر ما شتاب زده عمل 
کنیم، ممکن است این کار حمل بر ضعف ما شود.

حمیدرضا آصفی ســخنگوی اسبق وزارت خارجه 
در گفت وگو با تســنیم، درخصوص اظهارنظرهای 
بعضی فعالان سیاســی و رســانه ای در به استقبال 
رفتــن مذاکره بــا ترامپ به عنــوان رئیس جمهور 
جدید آمریکا پیش از اســتقرار وی در کاخ سفید 
و اعلام مواضع جدیدش، گفــت: تبیین موضوعی 
که رئیس جمهور پیرامون نحوه ی مواجهه با آمریکا 
مطرح کرده اند، برعهده مسئولان است که بگویند 
چه دیدگاهی در این بــاره دارند. وی افزود: حضور 
آمریــکا در منطقه یک واقعیت اســت؛ جمهوری 
اســلامی ایران هم یک کشور  تاثیرگذار در منطقه 
اســت و منافع و نگرانی های جدی در منطقه دارد.
سخنگوی اســبق وزارت خارجه بیان کرد: طبیعی 
اســت که ایران و آمریــکا در برخــی موضوعات 
مواجهه خواهند داشــت ولی به نظــر بنده درباره 
مواجهــه ی ایران و ترامپ باید بگوییم مســتقل از 
دولتِ اول او کــه اقدامات تندی هــم علیه ایران 
داشــت، باید در نظر گرفت شــرایط منطقه و دنیا 
عوض شــده و وضعیت مانند چهار ســال گذشته 
نیســت. باید این نکته را هم مــد نظر قرار داد که 
ظرفیت های جمهوری اسلامی ایران بسیار افزایش 
یافته و خود غربی ها هم به این مسئله اذعان دارند. 
ظرفیت های هســته ای و دفاعی از جمله موشکی 
ما افزایش داشــته اســت. آصفی گفت: در شرایط 
فعلی باید صبر کنیم تــا ببینیم ترامپ می خواهد 
چه کند، آیا همــان روش قبل را پیش می گیرد یا 
واقعاً در صدد تغییر آن روش است. او افراد تندرو را 
در کابینه اش قرار داده که البته این مسئله تعیین  
کننده ی چیزی نیست، چون او دوست دارد افرادی 

داشته باشد که کاملًا تابع او باشند.

یادداشت

رئیس جمهور گفت: تأکید دارم شرایط فعلی و ناترازی در 
حوزه انرژی را به مردم صادقانه بگوییم.

مسعود پزشــکیان دیروز در نشستی با مدیران وزارت نیرو 
و نفت ضمن استماع گزارش سوخت نیروگاه های حرارتی 
کشور گفت: شرایط ناترازی انرژی کشور را صادقانه با مردم 
مطرح کنیــم و از آنها بخواهیم که برای عبور از شــرایط 
بحرانی فعلی قدم اول صرفه جویی است و برای هر پروژه ای 
که برای کاهش مصرف طراحی می کنید، پیوست رسانه ای 

لازم را در نظر بگیرید.
رئیس جمهور ضمن اشاره به مصرف بالای انرژی در کشور 
افزود: این منطقی نیســت که حدود ســه برابر کشورهای 
اروپایی در کشــور مــا برق مصرف می شــود. باید از تمام 
مســیرهایی که می توان مصرف را کاهش داد، بررســی و 
کم هزینه ترین ها را اجــرا کنیم. می توان با کاهش دمای 
 هــوای ادارات دولتــی بــه صرفه جویی انرژی در کشــور 

کمک کرد.
رئیس جمهور ضمن تأکید بر لزوم آغاز نهضت صرفه جویی 
در کشــور گفت: خود من در خانه از لباس گرم اســتفاده 
می کنــم. دیگران هــم می توانند ایــن کار را انجام دهند. 
می توان با کاهش دمای هوای ادارات دولتی از طریق کاهش 
فعالیت سیســتم های گرمایشی در انرژی صرفه جویی کرد 
تا بتوانیم برق و گاز بیشــتری به خانه های مردم برسانیم و 

خاموشی ها هم کمتر شود.
پزشکیان اظهار داشــت: ضمن این که تأکید دارم شرایط 
فعلی و ناترازی در حوزه انرژی را به مردم صادقانه بگوییم، 

معتقدم از تمام رســانه ها به خصوص رســانه ملی و نیز از 
ظرفیــت روحانیــت و امامان جمعه بــرای توجیه مردم و 

کاهش مصرف انرژی در کشور باید بهره بگیریم.
رئیــس جمهــور خاطرنشــان کرد: توســعه شــبکه های 
توزیــع انرژی اعــم از برق و گاز در کشــور متناســب با 

زیرساخت های موجود نیست و چاره ای جز صرفه جویی در 
 مصرف انرژی به خصوص گاز در شــرایط فعلی و سرمای 

هوا نداریم.
پزشــکیان همچنین با اشــاره به اهمیت حفظ برق و گاز 
صنایــع تولیدی گفت: تــا حد ممکن بــرق و گاز صنایع 

تولیــدی را قطع نکنید چون فعالیــت آنها منجر به تولید 
بیشتر و بیکاری کمتر خواهد شد.

در این جلســه وزیر نیرو با توصیفی از شرایط حاد تأمین 
انرژی در کشــور گفت: امســال بر خلاف سال قبل سرما 
یک ماه زودتر آغاز شــده اســت و در صورتی که شــاهد 
صرفه جویی در مصرف برق و گاز نباشــیم، ممکن اســت 
فعالیت برخی نیروگاه های برق ما که از ســوخت فســیلی 
اســتفاده می کنند، به دلیل عدم تأمین سوخت مورد نیاز 

از مدار خارج شوند.
وزیر نفت در این جلســه از افزایش تولید نفت خام در طی 
3 ماه گذشته خبر داد و گفت: گاز تحویلی به شبکه نیز در 
این مدت افزایش داشــته است اما امسال سرما زودتر آغاز 

شده و شاهد افزایش مصرف هستیم.
وزیر نفت یکی از مشــکلات کشور را ظرفیت پایین انتقال 
ســوخت به مناطق سردســیر کشــور عنوان کرد و اظهار 
داشت: با توجه به محدودیت شبکه های انتقال اعم از خط 
لوله، نــاوگان ریلی و حمل و نقل جاده ای برای رســاندن 
ســوخت لازم به نیروگاه های شــمال کشــور که مناطق 
سردسیر هســتند، در تنگنا هســتیم و جلسات متعددی 

برای حل این مشکل برگزار کرده ایم.
در پایان جلسه مقرر شــد که وزارت نیرو گزارش جامع و 
دقیقی از بحران انــرژی و تنگناهای وزارت نیرو در تأمین 
سوخت نیروگاه ها به رئیس جمهور ارائه دهد و ضمن ارائه 
پیشنهاداتی به جلسه ســران قوا تصمیمات لازم در سطح 

کلان اتخاذ شود.
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مسعود پزشکیان: 

کمبود برق و گاز را صادقانه با مردم در میان بگذاریم

خبـــر

آیت الله آملی لاریجانی:
 تدوین سند جامع هوش مصنوعی

 ضرورت دارد
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: تدوین ســندی جامع نظیر یک 
سیاســت کلی برای توسعه و اســتفاده از »هوش مصنوعی« و »علوم  شناختی« 
که بر اساس آن مجلس و دولت بتوانند راه را برای پژوهش استادان و نخبگان و 

بکارگیری دستاوردهای علمی ایشان هموار کنند، ضرورت دارد.
جمعی از اساتید و اعضای انجمن علوم شناختی با آیت الله آملی لاریجانی رئیس 

مجمع تشــخیص مصلحت نظام دیدار کردند. آملی لاریجانــی در این دیدار با 
قدردانی از تلاش های سید کمال خرازی رئیس شورای راهبردی روابط خارجی 
و همکاران ایشــان در انجمن علوم شناختی، بر ضرورت پرداختن به مباحث این 

شاخه از علوم در کشور تأکید کرد.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به نیاز کشور به مباحث نو در 
حکمرانی و فضای عمومی جامعه گفت: تدوین ســندی جامع نظیر یک سیاست 
کلی برای توسعه و استفاده از »هوش مصنوعی« و »علوم شناختی« که بر اساس 
آن مجلس و دولت بتوانند راه را برای پژوهش اســتادان و نخبگان و به کارگیری 

دستاوردهای علمی ایشان هموار کنند، ضرورت دارد.
آملی لاریجانی به تعامل دانشــگاه و حوزه برای دستیابی به دیدگاه  اسلامی در 
برابر نگاه فیزیکالی پاره ای از متفکران غربی به موضوع ذهن اشــاره کرد و افزود: 

البته بنده گمان می کنم اینکه برخی معتقدند هر چه غربی ها گفته اند، غلط است 
و باید پاســخ داد، ســخنی غیرواقعی و غیرمنصفانه است. خداوند تبارک وتعالی 
برای هر تلاشــی، حتی دنیوی، آثاری قرار داده است. گاهی اندیشمندان غربی، 

استدلال هایی دارند که پاسخ شبهات دیگر متفکران غربی است.
وی ادامــه داد: امــا در مقابل نباید فرامــوش کنیم که تمدن ایرانی اســلامی 
چشــمه جوشــانی در این زمینه هاســت. آیات و روایات و فکر فلسفی عرفانی 
دریایــی از معارف در اختیار طالبان قرار داده انــد. باید به دریای بیکران معارف 
قرآنــی و گوهرهای ناب گنجینه هــای روایی خودمان توجــه کنیم. همچنین 
آرای فلاســفه اســلامی و آثار عارفان ما در باب معرفت نفس، بســیار ارزشمند 
 اســت و حرف های شــنیدنی و راهگشــا برای جهان امروز و از جمله در فلسفه 

علوم شناختی دارد.

دست نوشته دســتور حضرت آیت الله خامنه ای برای آغاز 
عملیات سوسنگرد پس از حدود سه دهه منتشر شد.

پس از وخامت اوضاع سوســنگرد و اشــغال این شهر، در 
جلســه ای در اهواز بــا حضور حضرت آیــت الله خامنه ای 
)نماینده ی امام خمینی در شــورای عالی دفاع(، سرلشکر 
فلاحی )جانشین وقت ریاست ســتاد مشترک(، سرلشکر 
ظهیرنژاد )فرمانده  وقت نیروی زمینی ارتش(، آقای غرضی 
)استاندار وقت خوزستان( و افراد دیگری، تصمیم به اجرای 
عملیات آزادسازی سوسنگرد گرفته شد و واحدهای نظامی 

شرکت کننده در عملیات نیز مشخص گردید.
همان شــب، آقای اشــراقی داماد حضرت امــام خمینی 
رحمه الله علیه، در مکالمه ی تلفنی با آیت الله خامنه ای، پیام 

امام را ابلاغ کرد: »تا فردا سوسنگرد باید آزاد شود.«
اما چند ساعت مانده به شروع عملیات، به دستور بنی صدر، 
 تیــپ 2 لشــکر زرهی اهواز از شــرکت در ایــن عملیات 

منع گردید.
حضرت آیت الله خامنه ای پس از اطلاع از دستور بنی صدر، 
در نامه ای خطاب به فرمانده آن لشــگر )سرهنگ قاسمی( 
دســتور دادند که طبق تصمیم قبلی، تیپ 2 در عملیاتی 
که منجر به آزادســازی سوسنگرد شد، به موقع وارد شود. 

دکتر چمران دیگر نماینده ی امام در شورای عالی دفاع نیز 
در ذیل همین نامه بر ضرورت اقدام ســریع و جلوگیری از 

اتلاف وقت بیشتر تاکید کرد.
پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR به مناسبت سالروز 
فتح سوســنگرد، نامه »دســتور حضرت آیت الله خامنه ای 
به فرمانده لشــکر ۹2 زرهی اهواز بــرای ورود به عملیات 
آزادسازی سوسنگرد« را منتشر کرد که به این شرح است: 

شب دوشنبه 2۶/۸/۵۹ ساعت ۰۱:۱۰
سرکار سرهنگ قاسمی فرمانده لشکر ۹2 زرهی اهواز

با سلام
شنیدم تیمســار ظهیرنژاد به شما تلفن کرده اند که تیپ2 
فردا وارد عمل نشود مگر بنا به امر. و منظورشان امر آقای 
رئیس جمهور اســت. من این عدول از تصمیم عصر را قابل 
توجیه نمی دانم. این به معنای تعطیل یا به ناکامی کشاندن 
عملیات فردا اســت. استعداد دشــمن چنان است که آن 
دو گروهان پیــاده یارای کار درســتی در برابر آن ندارند 
و اگر تیپ وارد عمل نشــود در حقیقت تک انجام نگرفته 
اســت. صبح اگر برای تصمیم نهائی بخواهیم منتظر آمدن 
تیمسار ظهیرنژاد بمانیم وقت خواهد گذشت. جوانان ما در 
سوســنگرد حداکثر تا صبح مقاومت خواهند کرد و صبح 

زود اگر ما قدری بار دشــمن را ســبک نکنیم همه نابود 
خواهند شد و شهر کاملًا سقوط خواهد کرد. خلاصه اینکه 
به نظر و تشــخیص مــا کار باید به همــان روال که عصر 
صحبت شــد پیش برود و تیپ آماده باشــد که صبح وارد 
عمل شود. در غیر این صورت مسئولیت سقوط سوسنگرد 

با هر کسی است که از این تصمیم عدول کرده است.
سیدعلی خامنه ای

متن نامه دکتر چمران:
من رسماً اعلام جرم می کنم

به نام نماینده  امام و نماینده شورای عالی دفاع از این همه 
اهمال و اتلاف وقت و به هدر رفتن خون جوانان شــکایت 
دارم؛ چند روز اســت که فریاد می کشم تا بالاخره دیشب 
جوابی شــنیده شــد، امروز انتظار عمل داشتم، متأسفانه 
نشــد، امروز صبح در حضور ســرکار و سرهنگ شهبازی 
ایرادات و نظرات خود را گفتم، و شــما فکر کردید و جواب 
دادید که فردا صبح زود انجام می شــود و الان می بینم که 
می خواهند به تأخیر بیندازند و این یعنی مرگ ۵00 جوان 
و سقوط سوسنگرد و حمیدیه و اهواز و من در این صورت 

همه شما را در مقابل خدا و خلق مسئول می دانم.
دکتر چمران

۱( گفت وگــو بــا امیر سرلشــگر محمد ســلیمی درباره 
آزادسازی سوسنگرد

2( اشاره ی رهبر به ماجرای این نامه در شب فتح سوسنگرد:
در روز فتح سوســنگرد - چون میدانید سوســنگرد اشغال 
شــده بود؛ بار اول فتح شــد، دوباره اشغال شد؛ باز دفعه ی 
دوم حرکت شــد و فتح شد - تلاش زیادی شد برای اینکه 
نیروهای ما - نیروهای ارتش، که آن وقت در اختیار بعضی 
دیگر بودند - بیایند و این حمله را سازماندهی کنند و قبول 
کنند که وارد این حمله بشــوند. شــبی که قرار بود فردای 
آن، این حمله از اهواز به ســمت سوســنگرد انجام بگیرد، 
ســاعت حدود یک بعد از نصف شــب بود که خبر آوردند 
یکی از یگانهائی که قرار بوده توی این حمله سهیم باشد را 
خارج کرده اند. خب، این معنایش این بود که حمله یا انجام 
نگیرد یا بکلی ناموفق بشــود. بنده یک یادداشتی نوشتم به 
فرمانده ی لشــکری که در اهواز بــود و مرحوم چمران هم 
زیرش نوشــت - که اخیراً همان فرمانــده ی محترم آمده 
بودند و عین آن نوشــته ی ما را قاب کرده بودند و دادند به 
من؛ یادگار قریب سی ساله؛ الان آن کاغذ در اختیار ماست 
- و تا ســاعت یک و خرده ای بعد از نصف شــب ما با هم 
بودیم و تلاش می شد که این حمله، فردا حتماً انجام بگیرد. 

ماجرای دستور حضرت آیت الله خامنه ای برای آغاز عملیات سوسنگرد چه بود؟

محمــد باقر قالیباف که دیــروز در همایش تأمین مالی تولیــد از بنگاه داری به 
بنگاه ســازی ســخن می گفت اظهار داشت؛ هیچ شکی نیســت که نظام بانکی 
کشــور یک بخشی از اقتصاد کلان کشور است، امروز بانک های ما ۹2 درصد در 
ســرمایه گذاری ها نقش دارند. اگر موضوع سرمایه گذاری خارجی هم حل شود و 
به گذشــته بازگردد، سهم آن فقط ۶ تا ۷ درصد است. زمانی که می گوییم وقتی 
سرمایه گذاری خارجی بیاید همه ما را نجات می دهد، باید بگویم که من مخالف 
با سرمایه گذاری خارجی نیستم، بلکه طرفدار آن هستم اما شرط عقل این است 

که اول موانعی را که خودمان ایجاد کردیم، برداریم.
قالیباف تاکید کرد؛ پس حتماً موضوع بانک ها یک موضوع بســیار مهم و کلیدی 
اســت، بــه همین دلیل به نظر مــن نظام بانکی هم در موفقیــت و هم در عدم 

موفقیت پیشتاز است. این نقش نظام بانکی است که باید به آن توجه کنیم. 
رئیس مجلس افزود؛ در جلسه اخیر که در شورای عالی اقتصاد بود من در رابطه 
با بودجه ۱۴0۴ و افزایش هزینه ها که بعضاً از محل اوراق اســت، صحبت کردم 
که حتماً یکی از عامل های اختلال در نظام بانکی است و هیچ بحثی هم نیست، 
ولی بپذیریم خلق پول و نقدینگی بی هدف یا بدون کنترل در دست نظام بانکی 

نیز مشکلات و مسائل خودش را دارد.
وی گفــت: در قانون بانــک مرکزی ما به بانک مرکزی به عنوان سیاســت گذار 
اعــم از مدیریت بانــک مرکزی در حوزه نهادی تا بخش هــای مختلف، اقتدار را 
بازگرداندیــم. باید حرف بانک مرکزی در حوزه سیاســت های پولی برای بانک، 
بنگاه، بازار و عموم مردم اعتبار داشــته باشــد و طبیعتاً این سیاست گذاری در 

حوزه پولی مخصوصاً در حوزه نظارتی باید مؤثر باشد.
قالیبــاف بیان کرد: در فصل ســوم ماده ۸ قانون برنامه هفتــم آمده که وظیفه 
بانک های دولتی و خصوصی ارائه گزارش خود درباره ترازنامه ها به بانک مرکزی 
اســت تا بانک مرکزی در فرصت دو ماهه آن را بررسی کند. تا امروز، کدام بانک 
دولتی و خصوصی در دو ماه قبل این گزارش را به بانک مرکزی داده است و آیا 

بانک مرکزی چنین گزارشی را بررسی کرده است؟
وی افزود: باید در این زمان ســامانه ای در بانک مرکزی درباره دارایی های ثابت 

بانک ها تشــکیل می شد، چرا که این دارایی های ثابت باعث بروز مشکلاتی شده 
اســت. همچنین در قانون برنامه هفتم برای افزایش سرمایه بانک ها هدف گذاری 

شده که باید این کار را در سال اول و دوم برنامه حل و فصل کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به صحبت های رئیس بانک مرکزی درباره 
تسهیلات بانکی، گفت: چه کسی ادبیات تسهیلات بانکی را ایجاد کرد؟ از آنجایی 
که زور شــما به بخش دولتی نمی رسد که تکلیف مالایطاق تحمیل نکند، بندی 
را به نام تسهیلات تکلیفی پیدا کردید. تسهیلات تکلیفی فقط در یک جا و برای 
توجیه تبصره ۸ بودجه ســال ۱۴03 مربوط یارانه گندم آمده و در جای دیگری 
وجود ندارد، با وجود این، تســهیلات تکلیفی تبدیل به تابلوی دوستان در بانک 

شده است.
قالیبــاف اظهار کرد؛ بانک باید مثل یک شــرکت با ســود و زیانش اداره شــود 
و نمی شــود که همیشــه زیان ده باشــد. اولین وظیفه بانک ها این اســت که به 
موضوعات اقتصادی نگاه کرده و اعتبارســنجی کنند و به فعالیتی پول دهند که 
مولد است. آیا مســکن مولد نیست که اگر نیست چرا در کارهای بنگاهی خود، 
مســکن می سازید؟ هر چه ما فشار به بانک ها می آوریم که بنگاه داری نکنید، اما 

باز این کار را انجام می دهند، چرا که می خواهند تورم را جبران کنند.
وی بیــان کرد؛ بانک ها تورم را ایجاد می کنند و بعد که گرفتار تورم می شــوند، 
می گویند که باید تورم را رفع کنیم. ما باید از این شــرایط خارج شــویم که با 
کمک بانک ها شــدنی اســت. نمی توان با این بورس اعتماد مردم را افزایش داد، 
بلکه باید بازار سرمایه را درست کرد که بانک ها می توانند این کار را انجام دهند.

قالیباف درباره بنگاه داری و بنگاه ســازی، گفت: ما بنگاه ها را به سه دسته تقسیم 

می کنیم که یک دســته بنگاه هایی هستند که بعد از تحولات نظامی، بانکی و در 
دهــه ۶0 به بعد و زمانی که قانون بانکداری بدون ربا مطرح شــد، پیش آمدند. 
یک بخش نیز سرمایه گذاری هایی بود که در دهه ۷0 در بانک ها اتفاق افتاد، مثلًا 
کاری که بانک سپه در حوزه فولاد و مجموعه امید انجام داد. این ها نمونه هایی از 
نوع بنگاه سازی ما در دهه ۷0 است که واقعاً الگوهای موفقی است و باید به آن ها 
توجه کنیم. یکســری بنگاه ها هم قهری هســتند و به مجموعه بانک ها به دلایل 
مختلف وارد شدند که نمی خواهم به آن اشاره کنم. وی ادامه داد: درباره بنگاه ها 
در قانون برنامه آمده اســت که این بنگاه ها را واگذار کنیم که اولین ســوال این 
اســت که به چه کســی واگذار کنیم؟ یک اشکالاتی وجود دارد. در زمانی که به 
اوج بحث های سیاســی می رسیم، حرف از این زده می شود که بنگاه واگذار شده 
30 ســال قبل را نبش قبر کنیم و ببینیم 30 سال قبل چه اتفاقی افتاده است، 
اما تا یک مقدار تب سیاســی پایین می آید، اصــلًا فراموش می کنیم که چیزی 

وجود داشته یا خیر.
رئیس مجلس شــورای اسلامی یادآور شــد: هفت تپه آخر چه شد؟ ما خودمان 
تصمیم گرفتیم و گفتیم که بخشی از هفت تپه متعلق به این بانک و بخشی دیگر 
از آن متعلق به بانک دیگری اســت. الان هــم بانک ها نمی دانند که باید چه کار 
کنند که اگر می توانند در آن سرمایه گذاری کنند، شروع کنند، اما اگر نمی توانند 

سرمایه گذاری کنند، تکلیف را روشن کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه، گفت: باور ما واقعاً این است که تورم در 
کشور موضوع اصلی و اساسی است که ما می توانیم با بازگرداندن اعتبار به بانک 
مرکزی، نظارت قوی در بانک مرکزی و نظارت بر بانک ها و کمک به بانک ها این 

مشکل را حل کنیم.
قالیباف اظهار کرد: بنده جزو منتقدین بانک ها بودم و هستم، اما حتماً باور قلبی 
من این اســت که اولین کمک را باید به بانک ها برای حل مشــکل تورم کنیم تا 
بانک ها بتوانند از این مســیر خارج شــوند، یعنی ما باید هم اصلاحات نهادی و 
هــم اصلاحات غیرنهادی خود را به صــورت توأمان انجام دهیم تا بتوانیم از این 

شرایط سخت عبور کنیم.

رئیس مجلس:

 هر چه به بانک ها فشار می آوریم 
بنگاه داری نکنید، باز انجام می دهند

بیژن ایرانی


